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رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوری ترکیه پس از بازگشت از 
سفر باکو و تاکید بر اجرایی شدن هر چه سریع تر کریدور زنگزور 
گفته است: »مشکل ما با ارمنستان نیست، مشکل ما در این 
خصوص با ایران است. این رویکرد ایران، چه آذربایجان و چه ما 
را ناراحت می کند و در اصل آنها نیز باید ناراحت باشند. امیدوارم 
که این مسأله را در کوتاه ترین زمان حل کنیم. ایران در این مسیر 
رویکرد مثبتی ندارد و اگر رویکرد مثبتی به این موضوع داشتند، 
امروز ترکیه، آذربایجان و ایران، چه از طریق جاده و چه از طریق 
راه آهن، با یکدیگر ادغام می شدند و شاید »خط پکن – لندن« 
نیز باز می شد.« اما در پس پرده این اظهارات ظاهرا دوستانه 
این دشمن ایران و ایرانی چه نهفته است؟ همه می دانیم که اگر 
اردوغان تنها به دنبال ایجاد کریدور انتقال کالا و انرژی و اتصال 
اروپا و چین باشد، راه آهن باکو– تفلیس – قارص در دسترس و 
فعال است. در این شرایط او چه اصراری دارد تا با ایجاد یک مسیر 
کریدوری از قلب خاک ارمنستان و سست کردن حاکمیت این 
کشور بر استان سیونیک و تهدید وجودی مرز ایران و ارمنستان 
مسیر کریدوری موازی و تازه  باز کند؟ پاسخ این سوال مشخص 
است. نخست؛ عملیاتی کردن ایده دنیای ترک به هم چسبیده 
از منطقه ایغورنشین چین تا تاتارستان روسیه و آسیای مرکزی 
و پیوند آن به ناتو که نتیجه ای جز تقویت حضور تجزیه طلبان، 
صهیونیست ها و تکفیری ها و وهابی ها در مرزهای چین و 
روسیه و ایران ندارد. دوم؛ حذف ایران از مسیرهای کریدوری 
)نباید به دروغگویی او در مورد اتصال راه آهن و جاده از ایران به 
باکو و ترکیه توجه کرد. ترکیه صد سال است راه آهن ایران در 
مرز رازی را به راه آهن سراسری خود وصل نمی کند تا کریدور 
ایران به اروپا شکل نگیرد، ترکیه و باکو در برابر احداث خط لوله 
انتقال گاز ترکمنستان از مسیر ایران هم کارشکنی می کنند 
و لذا هرگز ایران را در هیچ طرح کلان اقتصادی این چنینی 
شریک نمی کنند که وحدت جهان ترکشان خدشه دار شود!( 
سوم؛ تضعیف بیشتر بنیه اقتصادی ایران. در نهایت نیز کاسته 
شدن از اهمیت ژئوپلیتیک ایران در جهان و انزوای کشورمان و 
در نهایت ضربه پذیرتر شدن ایران در برابر تهاجم خارجی. این 
نقشه خطرناک با اقدامات موازی همچون سدسازی های ترکیه 
روی رود ارس و در افغانستان برای تهدید امنیت آبی ایران، دور 
زدن کریدور شمال جنوب از طریق ایجاد کریدوری مشابه از فاو 
عراق تا خاک ترکیه، تلاش برای تقویت پان ترک ها و ایجاد منابع 
درآمدی تازه برای آنان و... به سرعت در حال انجام است. اردوغان 
قصد دارد با این اقدامات تهاجمی از سقوط اقتصادی قریب الوقوع 
ترکیه جلوگیری کند و مفری برای خود بیابد. این طرح ها کاملا 
با برنامه های ضدایرانی آمریکا و غرب منطبق است و لذا وی برای 
پیشبرد این طرح ها تشویق هم می شود. بنابراین تحلیلگران و 
تصمیم گیرانی که از انتخاب مجدد اردوغان خوشحال بودند، 
باید سریع هوشیار شوند، نسبت به اتخاذ یک راهبرد تهاجمی 
و غیرمنفعلانه در برابر تحرکات ضدایرانی ترکیه عثمانی اقدام 
کنند و حد و اندازه اردوغان و عروسک دست آموزش علی اف 
را به این دو نفر یادآور شوند. از دست رفتن مرز ایران با جنوب 
ارمنستان به هر نحوی )چه با جنگ و اشغال سیونیک، چه 
با تحمیل قرارداد صلح سیاه و ایجاد کریدوری که حاکمیت 
ارمنستان بر سیونیک را سست کند و چه با واگذاری روستاهای 
حساس در مسیر ترانزیتی ایران به ارمنستان و گرجستان( به 
معنای محاصره ایران توسط باکو و ترکیه و تضعیف جایگاه 
ژئوپلیتیک ایران و تحمیل خواسته های نامشروع این دو کشور 
است که همین حالا هم با آزار صادرکنندگان ایرانی در مرز 
آستارا و کارشکنی های ترکیش آنلاین برای خرید غیرنقدی 
بلیت نیات پنهان خود را آشکار کرده اند. تذکرات جدی در 
این زمینه بارها داده شده و زمان به سرعت در حال سپری 
شدن است. مقامات محترم ایرانی! سعی کنید فرمایشات مقام 
معظم رهبری در مورد ضرورت حفظ مرز چندهزار ساله ایران و 

ارمنستان را به اردوغان یادآوری کنید. 

هم صدایی اردوغان و علی اف 
با غرب علیه ایران 

یادداشت

اما و اگر های یک انتخابات خصوصی؛ 

 حاشیه های انتخاب 
یک رئیس برای اتاق ایران

انتخابات هیات رئیسه اتاق ایران، مهم ترین 
تشکل بخش خصوصی اقتصاد ایران، قرار است 
امروز برگزار شود؛ انتخاباتی که برگزاری آن 
با حاشیه هایی روبه رو بود. انجمن نظارت بر 
انتخابات اتاق بازرگانی اعلام کرده انتخابات را 
در زمان تعیین شده یعنی ۲۸ خردادماه برگزار 
می کند. اما هنوز حراست وزارت صنعت، معدن 
و تجارت نظر نهایی خود را در مورد تمام ۴۳ 
کاندیدای انتخابات هیات رئیسه اعلام نکرده 
است. درحال حاضر طبق اعلام اتاق ۴۳ نفر 
کاندیدا هستند. البته در روز های نخست ۴۱ نفر 
ثبت نام کرده بودند. ولی در یک ماه اخیر دو نفر 
دیگر به فهرست کاندیدا ها اضافه شدند؛ فهرستی 
که یک ماه قبل اتاق برای دریافت نظر نهاد نظارتی 
به آن ارجاع داد، اما هنوز درباره آن اعلام نظر 
نشده است. روز چهارشنبه نامه ای از سوی رئیس 
مرکز حراست وزارت صمت به اتاق بازرگانی رسید 
که نشان می داد حراست وزارت صمت نظر خود 
را درباره کاندیدا های ثبت نام شده برای انتخابات 
هیات رئیسه اتاق ایران اعلام کرده. فهرستی که 
هنوز رسمی منتشر نشده و فقط انجمن نظارت 
بر انتخابات اظهارنظر حراست صمت را برای خود 
افراد پیامک کرده است. جهانبخش سنجابی، دبیر 
انجمن نظارت بر انتخابات اتاق ایران به »اعتماد« 
می گوید: انجمن نظارت بر انتخابات اتاق ایران به 
دلیل زمان محدود، محتوای نامه را به هریک از 
کاندیدا ها از طریق پیامک اطلاع رسانی کرده 
است. او می افزاید: براساس این نامه حراست 
وزارت صمت حضور گروهی را بلامانع اعلام 
کرده است. با حضور برخی از افراد مخالفت کرده 
و پرونده گروهی را هنوز به سرانجام نرسانده و 
کماکان در حال بررسی است. یک منبع آگاه در 
این باره به »اعتماد« می گوید: از بین افرادی که 
خواهان کسب سمت ریاست هستند، یکی، دو نفر 
حذف شده اند، اما شاید با تفسیر حقوقدانان اتاق 
بتوانند در انتخابات شرکت کنند زیرا نظر اعلامی، 

نظر حراست وزارت صمت است. 
با این تفاسیر هنوز تکلیف همه کاندیدا ها 
مشخص نیست. موضوعی که این شائبه را ایجاد 
می کند که امروز انتخابات برگزار خواهد شد 

یا نه؟ 
   کاندیدا ها چه گفتند؟

پیش از اعلام نتایج اعلامی حراست وزارت 
صمت، نامزد های ریاست دهمین دوره اتاق 
بازرگانی در حضور جمعی از فعالان اقتصادی 
به تشریح برنامه های خود پرداختند. در این 
نشست یونس ژائله، محسن بهرامی ارض اقدس، 
احد عظیم زاده، حسین سلاح ورزی و حسین 
پیرموذن به ۴ پرسش از پیش تهیه شده توسط 
فراکسیون تشکل های اتاق ایران پاسخ دادند. 
این سوالات پیرامون بودجه اتاق های بازرگانی و 
شیوه هزینه کرد آن در گذشته و همچنین برنامه 
برای آینده آن، انتقاد یا دفاع از نحوه مدیریت 
اتاق در دوره نهم و وعده کاندیدا ها در صورت 
ریاست بر اتاق دهم بارزترین بخش این برنامه 

۱۰ ساعته بود. 
   تخلف در اتاق؟

اولین کسی که درباره برنامه های آتی اش 
سخن گفت، محسن بهرامی ارض اقدس بود. 
او پیش از اینکه در بخش خصوصی حضور 
داشته باشد فعالیت دولتی داشته. او درباره 
»بند ادب« بندی که مطابق آن تشکل ها حق 
رای و حضور در هیات رئیسه اتاق ایران را ندارند، 
گفت: این بند به دلایلی به وجود آمد که از جمله 
به اختلافات با آقای خاموشی و ریاست تقریبا 
مادام العمر ایشان بازمی گردد؛ فراکسیون ها 
می توانستند به ریاست ایشان پایان دهند و از 
همین رو بند ادب اضافه شد. او افزود: تشکل های 
ملی با شخصیت های ارزشمند باید از طریق 
انتخابات خارج از تشکل در هیات نمایندگان 
حضور یابند؛ این بند را ناعادلانه می دانم و 
معتقدم که باید حق رای و حق کاندیداتوری 
برای افراد تشکلی وجود داشته باشد. بهرامی در 
سخنان خود به نحوه هزینه کرد اتاق به ویژه در 
مورد نحوه هزینه کرد منابع حاصل از ۴ در هزار 
نیز اشاره کرد و بدون اشاره به اتفاقی مشخص 
گفت: اتفاقی که افتاده تخلف و مستلزم پیگرد 

قانونی است. 
او ایجاد جوی که اکنون حول اتاق بازرگانی 
و فعالیت های آن ایجاد شده است را موجب 
آن دانست که از ۳۴ هزار نفر کمتر از ۲ هزار 
نفر در انتخابات شرکت کنند و نفر اول اتاق 
تهران رای کمتر از هزار نفر داشته باشد. حسین 
سلاح ورزی، نامزد ریاست اتاق بازرگانی ایران 
درباره منابع درآمدی حاصل از چهار در  هزار 
گفت: می پذیرم نتوانستیم این درآمد رانتی  را 
درست هزینه کنیم تا آن درآمد صرف توسعه 
زیرساخت ها و جایگاه یابی بخش خصوصی 
شود. او ادامه داد: مدل چهار در هزار عادلانه 
نیست. مصرف منابع اتاق باید با دقت انجام 
شود. نامزد ریاست اتاق بازرگانی ایران با بیان 
اینکه روش بودجه ریزی ما غلط است و باید 
به صورت علمی در آن تجدیدنظر شود، گفت: 
من معتقدم اتاق ایران ۲۵۰پرسنل ندارد و 
شامل دست کم ۲۵۰تشکل ملی و سراسری 
است که هریک از آنها دبیرخانه فعالی دارند. 
همچنین ۳۴ اتاق استانی ما نقش قابل انکاری 
 دارند و باید در محاسبات ما لحاظ شوند. 
 او با بیان اینکه هرگز در هیچ شرکتی حتی 
یک سنت ارز نگرفته ام، گفت: همیشه سعی 
کرده ام نزد سازمان مالیات و تامین اجتماعی 

خوش حساب باشم. 

  احسان موحدیان 
کارشناس مسائل بین الملل

پیرمحمد ملازهی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

ایران و آمریکا برای حل مشکلات 
نیاز به واسطه ندارند

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص 
مباحث پیرامون توافق هسته ای و مذاکرات 
اخیر اظهار داشت: اگر از من بپرسید تحلیل من 
این است که ما باید با آمریکایی ها مذاکره کنیم 
زیرا در این موضوع بهتر به نتیجه می رسیم.  
اروپایی ها عملا نقش تعیین کننده ای در روند 
مذاکرات ندارند، چون حداقل در زمانی که 
آمریکا از برجام خارج شد، یک سال اروپایی ها 
ما را درگیر مسأله اینستکس کردند و گفتند 
جبران خواهیم کرد و سعی می کنیم با ایران 
مناسبات اقتصادی برقرار کنیم، اما نتوانستند. 
حسن بهشتی پور گفت: بعضی ها می گویند 
اروپایی ها نخواستند که این کار را انجام دهند، 
اما من معتقدم نتوانستند. چون هژمونی 
مالی ایالات متحده آمریکا بر بازارهای پولی و 
فعالیت های اقتصادی به قدری گسترده بود 
که هیچ شرکتی جرائت نکرد عملا با ایران وارد 

همکاری شود. حتی شرکای چینی و روسی 
جزو اولین شرکت هایی بودند که بعد از خروج 
آمریکا از برجام از ایران خارج شدند. هندی  ها، 
کره جنوبی، ژاپن، استرالیا و... به ترتیب بعدا 
خارج شدند. بنابراین واقعیت این است، به نظرم 
با اروپایی ها مذاکره کنیم، ضرری ندارد اما از 
نظر رویکرد باید حواس مان باشد که ما با آمریکا 
روبه رو هستیم و طرف آمریکایی است که با 
ما مشکل اساسی دارد و باید از طریق مذاکره 
مسأله مان را با آنان حل کنیم. وی تصریح 
کرد: من در خبرها خواندم که امیدوارم صحت 

نداشته باشد، در مذاکرات عمان، 
عمانی ها دائم از این اتاق به آن 
اتاق می رفتند. یعنی آمریکایی ها 
در یک اتاق نشسته بودند و طرف 
ایرانی هم در اتاق دیگر و عمانی ها 
کار تبادل پیام را انجام می دادند. 

ما در قرن ۲۱ هستیم و در شرایط خاصی که 
بدترین فشارهای اقتصادی طول تاریخ به 
ایران وارد می شود؛ این چه روش مذاکره کردن 
است. اگر ما با آمریکا مذاکره نکنیم چه چیزی 
به دست می آوریم؟ یک زمانی بود طرف های 

ایرانی را به اینکه آدم های واداده و وابسته به 
غرب هستند و آمریکا را کدخدای دنیا می دانند، 
متهم می کردند. الان که دیگر در مورد دولت 
آقای رئیسی و مذاکره کنندگان چنین مطالبی 

مطرح نمی شود و اعتماد کامل دارند. 

حسن بهشتی پور: 

ازاروپاآبیبرایایرانگرمنمیشود

دریچه
انصاف، پس از 43 روز فعالیت خود را   

از سر گرفت
سایت خبری تحلیلی انصاف نیوز با رای شعبه  هفتم دیوان 
عالی کشور برای لغو حکم محرومیت علی اصغر شفیعیان به 
عنوان مدیر مسئول و صاحب امتیاز، پس از ۴۳ روز فعالیت 
خود را از سر گرفت. شعبه  هفتم دیوان عالی کشور دوشنبه  
گذشته دادنامه  خود را درباره  درخواست اعاده دادرسی پرونده 
صادر کرد و پرونده برای بررسی مجدد به دادگاه هم عرض 
ارجاع می شود و رای دادگاه قبلی کان لم یکن تلقی خواهد 
شد. در اوایل اردیبهشت ماه با شروع اجرای حکم آن دادگاه، 
بامداد لاجوردی، از اعضای موسس انصاف نیوز برای جایگزینی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول به هیات نظارت بر مطبوعات 
معرفی شده بود و فرآیند بررسی او در این مدت تکمیل نشده 
بود، برای همین این رسانه نمی توانست در این مدت فعالیت 
کند. شکایت مربوط به این پرونده از مدیر انصاف نیوز، توسط 
یک وزارتخانه  دولتی در روز ۱۳مردادماه ۱۴۰۰ یعنی اولین 
روز ریاست سید ابراهیم رئیسی بر دولت سیزدهم به ثبت 
رسیده بود. این شکایت مبنی بر سه اتهام بود. چهار فقره نشر 
مطالب خلاف واقع، پنج فقره نشر مطالب خلاف اصول ۹۱، ۹۹، 
۵، ۱۰۷، ۱۰۹ و ۱۱۰، یک فقره انتشار مطالب خلاف موازین 
شرعی. در دادنامه  شعبه  هفتم دیوان عالی کشور آمده است: 
»مصادیقی که در رای صادره ]در دادگاه[ آورده شده با کیفیت 
مذکور و انتشار یافته، وصف مجرمانه ندارند. افزون بر اینکه 
هر خبری قابل صدق و کذب هست مطابق ماده ۱۴۴ قانون 
مجازات اسلامی مصوب ۱۳۹۲ در تحقق جرایم عمدی، باید 
قصد مرتکب در ارتکاب رفتار مجرمانه احراز شود که با توجه 
به مجموع مدارک موجود و مستندات ابرازی در فقدان احراز 
چنین قصدی، درخواست قابل انطباق با بند چ ماده ۴۷۴ قانون 
آیین دادرسی کیفری است. بنابراین در اجرای ماده ۴۷۶ با 
تجویز اعاده دادرسی، رسیدگی مجدد را به دادگاه هم عرض 
دادگاه صادر کننده حکم قطعی ارجاع می دهد. ماده ۴۷۸ قانون 

آیین دادرسی کیفری نیز مرعی خواهد بود.« 

 توافق موقت به سود ایران نیست

 ایران باید مراقب باشد روسیه صحنه مذاکره را دور نزند

با توافق موقت دوباره ایران به نقطه ای باز می گردد که امروز قرار دارد

آمریکا  و  ایران  بین  موقت  توافق  موضوع  حالی  در 
مطرح شده که گمانه زنی هایی درباره مذاکرات محرمانه 
ایران و آمریکا با واسطه گری برخی کشورهای منطقه 
این احتمال وجود دارد که  به چه میزان  وجود دارد. 
ایران و آمریکا به توافق درباره پرونده هسته ای ایران 

دست پیدا کنند؟
در شرایط کنونی نه ایران عزم جدی برای ورود به مذاکره با 
آمریکا از خود نشان می دهد و نه آمریکا تمایل دارد وضعیت 
پرونده هسته ای ایران مشخص شود و تحریم های ایران برداشته 
شود. در چنین وضعیتی است که کشورهایی مانند عمان و عراق 
به عنوان واسطه بین ایران و آمریکا نقش آفرینی می کنند. هدف 
کشورهای واسطه نیز این است که راهی پیدا کنند که مواضع 
این کشور به هم نزدیک شود و از تنش های بیشتر جلوگیری 
شود. عمان هم با ایران روابط نزدیکی دارد و هم با آمریکا. در 
گذشته نیز میانجی گری هایی بین ایران و آمریکا کرده که در 
نهایت دو کشور به توافق دست پیدا کرده اند. پادشاه عمان 
فکر می کند اگر بین ایران و آمریکا میانجی گری کند و زمینه 
مذاکره دو کشور را فراهم کند در نهایت دو کشور به جمع بندی 
خواهند رسید. با این وجود به نظر می رسد این نوع واسطه گری 
در نهایت به نتیجه نخواهد رسید و اگر ایران و آمریکا به دنبال 
رسیدن به توافق هستند باید به صورت مستقیم با هم مذاکره 
کنند. اینکه در چهل سال گذشته آمریکا رویکردی در پیش 
گرفته که به راحتی نمی تواند با ایران پای میز مذاکره بنشیند 
موضوع دیگری است. اگر ایران و آمریکا به دنبال این هستند 
که مشکلات خود را حل کنند نیاز به واسطه ندارند و باید بدون 
واسطه با هم مذاکره کنند. این شهامت باید در هر دو طرف وجود 
داشته باشد که در برخی زمینه ها ایران مواضع خود را تعدیل 
کند و از سوی دیگر آمریکا نیز در برخی مسائل از مواضع خود 
عدول کند که در نهایت شرایط برای توافق به وجود بیاید. در 
چنین شرایطی است که دو کشور در یک وضعیت برد- برد قرار 
می گیرند که نه ایران احساس شکست می کند و نه آمریکا. نکته 
مهمی که در این زمینه وجود دارد عامل روسیه است که ممکن 

است اجازه ندهد توافق بین ایران و آمریکا صورت بگیرد. 

در  را  رویکردی  چنین  روسیه  می دهید  احتمال  چرا 
پیش خواهد گرفت؟

واقعیت این است که روسیه یک کشور منافع محور است و 
بر اساس منافع ملی خودش فعالیت می کند. روس ها سیاستی 
را پیش گرفته اند که می خواهند از کارت ایران در مقابل آمریکا 
برای امتیازگیری خود استفاده کنند و مسلما به دنبال منافع 
ایران نیستند. ایران باید از خود ابتکار و تلاش بیشتری به خرج 
دهد که روس ها صحنه را دور نزنند. روس ها در کل به نفعشان 
نیست که ایران و آمریکا و اروپا در برجام به یک جمع بندی 
مشخصی برسند. واقعیت این است که همین حالا که تضاد 
ایران و آمریکا وجود دارد و به ناچار نگاه ما به شرق افزایش پیدا 
کرده است به نفع روس هاست. اگر در برجام شرایطی به وجود 
بیاید که ایران موانع فعلی را نداشته باشد روس ها در آن صحنه 
نفعی ندارند و طوری عمل خواهند کرد که شرایط به شکلی 
پیش نرود که به ضررشان بشود. اگر ایران به جمع بندی رسید 
که مناسباتش با غرب را توسعه دهد باید با شعار اول انقلاب 
یعنی نه شرقی نه غربی پیش برود. روس ها تجربیاتی در این 
زمینه دارند که ایران تمرکزش به سمت شرق کم نشود. در 
زمان های مختلف هم که ایران به سمت غرب رفته است روسیه 
از آن شرایط تجربه کسب کرده و الان نیز می داند که اگر برجام 

به یک نتیجه قطعی برسد و ایران و آمریکا به طرف یک شرایط 
مسالمت آمیز بروند روس ها چیزی به دست نمی آورند و به همین 
دلیل این اجازه را نخواهند داد. اینکه روسیه ابزار لازم را داشته 
باشند تا جلو این اتفاق را بگیرند بستگی به ایران دارد که منافع 
خود را چگونه درک کند و در چه ببیند. اگر یک نگاه ملی در 
ایران در کنار نگاه ایدئولوژیک به وجود بیاید من فکر می کنم 
که روس ها ابزار خاصی برای تاثیرگذاری بر روند برجام نخواهند 
داشت، اما باید توجه داشته باشیم که روسیه، اروپا و چین وجه 
مشترک دارند و آن بحث میزان تکنولوژی هسته ای ایران است 

که ایران به آستانه ساخت سلاح هسته ای نرسد. 

به چه میزان رسیدن به توافق موقت را به سود ایران 
به  می تواند  موقت  توافق  یک  با  ایران  آیا  می دانید؟ 

نتیجه دلخواه خود دست پیدا کند؟
توافق موقت زیاد به سود ایران نیست. با یک توافق موقت 
این احتمال وجود دارد که پول های ایران در کره جنوبی و 
برخی کشورهای دیگر آزاد شود. این در حالی است که اگر به 
آزادسازی پول های ایران در عراق دقت کنیم متوجه می شویم 
که در عمل چیزی از این پول ها به دست ایران نمی رسد. در این 
قضیه بانک مرکزی عراق عنوان کرده مجوزی که آمریکایی ها به 
ما داده اند مشروط است. شرط آن نیز این است که یا ایران کالای 
عراقی خریداری کند و یا در اختیار عربستان سعودی قرار بگیرد 
و در روابط تجاری با عربستان مورد استفاده قرار بگیرد. واقعیت 

این است که مسأله پیچیده تر از آن است که ما فکر می کنیم. 
آمریکایی ها اگر در برخی رویکردهای خود تجدیدنظر کنند 
که هدف آنها که نرسیدن ایران به غنی سازی۶۰ درصد محقق 
نشود اما باز هم پولی در اختیار ایران قرار نخواهد گرفت. این 
یک مشکل جدی است و تا زمانی که ایران و آمریکا به یک جمع 
بندی واحد دست پیدا نکنند و ایران به این نتیجه نرسد که باید 
به یک جمع بندی منافع محوردرباره آمریکا برسد استفاده از 
راه های فرعی نتیجه بخش نخواهد بود. در سال های اخیر یک 
ذهنیت اشتباه در بین مذاکره کنندگان و دولت وجود دارد که 
باید برجام را در شرایطی به نتیجه برسانیم که ایران تحت هیچ 
شرایطی با آمریکا وارد مذاکره نشود. این در حالی است که منافع 
ما ایجاب می کند با آمریکا مذاکره کنیم. در زمان روحانی، عمان 
نقش میانجی گری اش را به خوبی ایفا کرد و دولت ایران هم نگاه 
منفی ای نسبت به مذاکره مستقیم با آمریکا نداشت اما اکنون 
آن فضا وجود ندارد و اصولگرایانی که قدرت را در دست دارند، 
شعارشان و چه بسا هویتشان ضدیت با آمریکاست. از طرفی اگر 
دولت به عنوان دولتِ برگزیده اصولگرایان بخواهد با آمریکا وارد 
مذاکره شود، حامیانش در داخل را از دست می دهد؛ وگرنه همه 
می دانند از این حالت که ایران و آمریکا به صورت مستقیم با 
یکدیگر مذاکره نکنند نتیجه ای حاصل نخواهد شد. به همین 
دلیل اگر ایران و آمریکا به یک توافق موقت نیز دست پیدا 
کنند همان گونه که از نام آن مشخص است موقت خواهد بود 
و چه بسا پس از شش ماه یا یک سال دیگر ما دوباره به نقطه ای 

بازمی گردیم که امروز در آن قرار داریم. 

ایران  بین  موجود  شکننده  و  مبهم  وضعیت  ادامه 
برای  خصوص  به  پیامدهایی  چه  نهایت  در  آمریکا  و 

ایران خواهد داشت؟
ادامه این وضعیت نه به سود ایران است و نه به سود آمریکا. 
این در حالی است که نیاز ایران به توافق به مراتب بیش از 
آمریکاست و ایران به دلیل شرایط اقتصادی که تجربه می کند 
نیاز به گشایش هایی در آینده دارد. اگر این گشایش ها صورت 
نگیرد ایران میزان غنی سازی خود را افزایش خواهد داد. این 
موضوع نیز با واکنش کشورهای غربی و آمریکا همراه خواهد 
شد. این رویکردی است که مورد قبول آمریکا نیست. به نظر 
می رسد آمریکا و کشورهای غربی به این نتیجه رسیده اند که 
هدف اصلی ایران از پرونده هسته ای ساخت بمب هسته ای است. 
به همین دلیل نیز در مقابل ایران ایستاده اند و حاضر نیستند 
امتیازی به ایران بدهند. نکته دیگر حمایت آمریکا از اسرائیل 
است. این در حالی است که اگر تنش بین ایران و اسرائیل 
افزایش پیدا کند احتمال وقوع یک جنگ منطقه ای بزرگ در 
خاورمیانه وجود دارد. در صورت وقوع چنین جنگی مشخص 
نیست که کدام طرف پیروز کدام طرف شکست خواهد خورد. 
مجموعه این شرایط را که در نظر بگیریم به این نتیجه می رسیم 
که راه حل نهایی مذاکره بین ایران و آمریکا است. جریانی در 
ایران وجود دارد که اجازه نداد برجام در دوران روحانی و ظریف 
به نتیجه برسد و با آن مخالفت می کردند. این جریان هنگامی که 
دولت را در اختیار گرفت به دنبال احیای برجام با روشی رفت که 
در نهایت به نتیجه نرسید در شرایط کنونی نیز به دلیل مشکلات 
اقتصادی موجود در کشور این جریان به این نتیجه رسیده که 
از برخی خواسته های گذشته خود عدول کند تا بتواند به یک 
توافق آمریکا دست پیدا کند. در نتیجه رویکردی که این جریان 
فکری و سیاسی در کشور درباره برجام در پیش گرفت در به 
وجود آمدن شرایط کنونی نقش تعیین کننده ای داشته است. 

آرمان ملی- احسان انصاری: »جریانی که اجازه نداد برجام در دوران روحانی و 
ظریف به نتیجه برسد و با آن مخالفت می کردند،  هنگامی که دولت را در اختیار 
گرفت به دنبال احیای برجام با روشی رفت که در نهایت به نتیجه نرسید. در 
شرایط کنونی نیز به دلیل مشکلات اقتصادی موجود در کشور این جریان به 
این نتیجه رسیده که از برخی خواسته های گذشته خود عدول کند تا بتواند به 
یک توافق دست پیدا کند. در نتیجه رویکردی که این جریان فکری و سیاسی 

در کشور درباره برجام در پیش گرفت در به وجود آمدن شرایط کنونی نقش 
داشته است«؛ جملات ذکر شده اظهارات پیرمحمد ملازهی، تحلیلگر روابط 
بین الملل در زمینه احتمال توافق ایران و آمریکا و چشم انداز پیش روی 
برجام در گفت وگو با »آرمان ملی« است. ملازهی در این گفت وگو به مهم ترین 
چالش ها و فرصت های پیش روی برجام پرداخته که در ادامه ماحصل این 

گفت وگو را می خوانید. 

واقعیت این است که روسیه یک 
کشور منافع محور است و بر اساس 
منافع ملی خودش فعالیت می کند. 

روس ها سیاستی را پیش گرفته اند 
که می خواهند از کارت ایران در مقابل 

آمریکا برای امتیازگیری خود استفاده 
کنند و مسلما به دنبال منافع ایران 
نیستند. ایران باید از خود ابتکار 
و تلاش بیشتری به خرج دهد که 

روس ها صحنه را دور نزنند

عمان هم با ایران روابط نزدیکی 
دارد و هم با آمریکا. در گذشته نیز 

میانجی گری هایی بین ایران و آمریکا 
کرده که در نهایت دو کشور به توافق 

دست پیدا کرده اند. پادشاه عمان 
فکر می کند اگر بین ایران و آمریکا 

میانجی گری کند و زمینه مذاکره دو 
کشور را فراهم کند در نهایت دو کشور به 

جمع بندی خواهند رسید. با این وجود 
به نظر می رسد این نوع واسطه گری در 

نهایت به نتیجه نخواهد رسید

یک زمانی بود طرف های ایرانی را 
به اینکه آدم های واداده و وابسته به 
غرب هستند و آمریکا را 
کدخدای دنیا می دانند، 
متهم می کردند


